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"ÎNC~ NU S-A REALIZAT LA NIVELUL

SOCIET~}II C~ INVESTI}IA ÎN ART~

ESTE O INVESTI}IE PROFITABIL~."

Interviu cu domnul Alexandru Ghildu[
realizat de Silvia Constantinescu.

În luna iunie a.c., domnul Alexandru Ghildu[,
pre[edintele Uniunii Arti[tilor Plastici din România, a
vizitat Suedia cu ocazia expozi]iei de art` de la
Birkagården în Stockholm. Cu aceast` ocazie i-am
pus câteva întreb`ri legat de activitatea UAP [i de
situa]ia artistului plastic în România dup` 1990. {i l-   
am rugat, evident, s` înceap` cu prezentarea sa.

Alexandru Ghildu[: Sunt Alexandru Ghildu[, artist
plastic designer, pre[edintele Uniunii Arti[tilor
Plastici din România, coferen]iar la catedra de

design a Academiei de Art` din Bucure[ti. Sunt
prezent în via]a artistic` din România pe care încerc
s-o revigurez, care se afl` într-un mare impas, nu
datorit` prezen]ei artistice, nu datorit` artistului, ci a
ceea ce se întâlmpl` în jurul nostru. Factorii sunt
multipli, de la cei economici mergând în zona
social` [i politic`. Artistul are nevoie s` apar]in` la
ceva [i noi constituim o breasl` cu totul special`
înc`, ca [i arhitec]ii, muzicologii, cei din teatru, dar
cu to]ii încerc`m s` sus]inem artistul într-o societate
complicat`, într-o societate în tranzi]ie. Nu este de
loc u[or. În zona plastic`, atelierul de crea]ie este de
fapt locul de munc` al artistului [i din cei 4.800 de
profesioni[ti din România, dac` 6-700 au atelier.
Deci marea majoritate nu au atelier [i lucreaz` pe
unde pot, [i ce-i mai grav, tinerii ajung foarte greu
s` ob]in` un spa]iu. Noi trebuie s` g`sim formule în
plan social ca pensiile s` fie [i ele la un nivel
corespunz`tor - artistul nu iese niciodat` la pensie,
dar este bine s` aibe o surs` de finan]are ca s` poat`
crea în continuare lini[tit în anii retragerii, iar ca
activitate artistic` suntem prezen]i prin cele circa 40
de galerii ale noastre din toat` ]ara. Organiz`m
foarte multe evenimente, avem tabere na]ionale [i
interna]ionale, simpozioane, edit`m revista ARTA,
deja suntem la al 3-lea num`r dup` o pauz` de 7 ani,
când Uniunea nu am mai avut bani s` finan]`m o
astfel de revist`. Nici acum nu avem bani, dar ne-  
am propus ca din sponsoriz`ri s` c`ut`m formule,
c`ci este foarte important ca artistul s` fie la curent
cu ce se întâmpl` în via]a artistic` din toat` ]ara, [i
pe de alt` parte publicul s` ia la cuno[tin]` de ceea
ce se întâmpl` în via]a artistic`; mai avem un buletin
informativ, lunar, pentru ca informa]iile imediate s`
ajung` la arti[tii plastici, [i încerc`m [i s` organiz`m
evenimente pe plan interna]ional, cu orice ocazie ce
se ive[te. Anul trecut, de exemplu, la expozi]ia
interna]ional` de la Hanovra, datorit` insisten]ei
noastre am ob]inut s` introducem în interiorul
prezen]ei român[ti, arta plastic`. Nimeni n-a vorbit
despre altceva, decât despre crea]ia plastic`
prezent` în acest spa]iu. Înc` o dovad` c` prezen]a
artistic` r`mâne întip`rit` în memoria vizitatorului [i

este un element extrem de important în transmiterea
unor mesaje. În România, ca [i pe plan interna]ional,
s-a lansat anul Brâncu[i [i sper`m s` putem sus]ine
câteva tabere de crea]ie pe aceast` tem`. Noi
împlinim 50 de ani de la recunoa[terea noastr`
juridic` [i 80 de ani de la înfiin]area primelor
sindicate libere ale arti[tilor din zona artelor
frumoase în România, este un moment aniversar
important [i vrem cu aceast` ocazie s` organiz`m
un salon na]ional la care to]i arti[tii din ]ar` s` fie
prezen]i în Bucure[i, într-un spa]iu mare, spa]iul de
la ROMEXPO, sub patronajul primului ministru,
domnul Adrian N`stase, un adev`rat iubitor de art`,
la fel cum a fost [i predecesorul dumnealui, domnul
Mugur Is`rescu. Privim acum cu mare încredere la
deschiderea primului muzeu de art` contemporan`
în România, finan]area acestui muzeu fiind asigurat`
de guvern pentru începerea lucr`rilor, care sper`m
s` nu dureze mai mult de 2-3 ani.  Este iar`[i un mod
de a atrage arti[ti din Occident în România, pentru
c` invita]ilor trebuie s` le oferim un spa]iu
expozitional adecvat, a[a cum [i noi ne dorim, când
ie[im în Occident, s` nu expunem oriunde [i oricum.
{i în felul acesta confrunt`rile de pe acelea[i simeze
între arti[tii români [i arti[tii din Occident s` ne
poat` aduce în situa]ia de a vorbi în viitor despre o
cota]ie artistic` româneasc` în circuitul mondial al
valorilor, pentru c` trebuie s` recunoa[tem c` nu
numai valoarea în sine este important` într-o rela]ie
interna]ional`, ci [i sus]inerea [i sistemul de
promovare. Ar trebui s` ne gândim foarte serios la
acest lucru [i s` c`ut`m modalit`]i de a impune arta
româneasc`, care este extrem de apreciat` în
particular, numai c` la nivel macro, la nivel
rela]ional, ne având sus]inerea financiar`, trebuie s-   
o spunem, c`ci acesta este adev`rul, nu poate s`
intre în discu]ie în competi]ia cu arta Occidental`.

S.C.: Vorbi]i de greut`]ile arti[tilor plastici dup` ’90
în România. A]i putea s` face]i o compara]ie între
situa]ia artistului plastic azi [i cea dinainte de ’90?

A.G.: Arti[tii plastici înainte de ’90 aveau o situa]ie
special`. Statului comunist îi era fric` de arti[ti, nu
numai de noi, ci [i de scriitori, [i atunci lua tot felul
de decizii de restric]ionare a activit`]ilor, îi obliga
într-un fel pe arti[ti s` r`mân` izoa]i în spa]iul lor de
crea]ie. {i atunci era o oarecare libertate de ac]iune
a artistului. S-a vorbit de comanda social`. Era [i
comanda social`, cu Ceau[escu pe [antiere [.a.m.d;
unii arti[ti au r`spuns acelei comenzi, dar în atelierul
lor se întorceau [i f`ceau oper` de calitate, al]ii n-au
r`spuns [i au r`mas în atelierul lor. Dup` ’90 a
disp`rut aceast` implicare total; nici atunci nu era o
sus]inere financiar`, se f`ceau doar achizi]ii la
sfâr[itul anului [i mai erau câteva comenzi care se
efectuau, în schimb erau ni[te fonduri financiare,
fonduri nescriptice, care se circulau prin Uniunea
Arti[tilor Plastici [i prin PUBLICOM. {i la consturc]ii
de tipul "casa poporului" erau utiliza]i arti[tii în tot ce
s-a produs acolo: sculptur`, mozaic, basoreliefuri,
tapiserie, etc. Mai existau [i magazinele FP. Deci,
din punct de vedere financiar, arti[tii o duceau bine.
Ei bine, a ap`rut competi]ia, unele din aceste
magazine s-au pierdut, pentru c` Uniunea n-a fost
suficient de rapid` în adaptare, încât s` [tie s`-[i
protejeze spa]iile. Aceast` competi]ie a adus în
discu]ie obiectul, poate nu de bun gust, dar obiectul
de serie, care se vinde la un pre] mai mic [i a
acaparat pia]a. Artistul s-a retras din aceast`
competi]ie, el ne fiind un comerciant, el r`mânând
un creator de art`. Magazinul FP era un debu[eu
pentu el, ca s` poat` dup` aceea s`-[i întoarc` banii
în crea]ie. Aceast` perioad` de libertate total`, din
nefericire, a dus pe plan economic o sc`dere
remarcabil`. {i artistul, care nu este un om de
afaceri, ci un creator, înainte vreme era obligat s`
fac` [i chestia aceasta, ca s` investeasc` în propria
crea]ie. Acum, s` spunem, obliga]ia ar fi r`mas, dar
situa]ia nu-i mai permite s` fie om de afaceri [i
creator în acela[i timp. {i s-a retras în atelierul s`u
în a[teptarea zilelor mai bune. Asta nu înseamn` c`
st` cu mâinile în sân, el expune prin s`lile

tradi]ionale [i în alte s`li culturale, galerii de art` sau
la alte funda]ii. Numai c` nu exist` cump`r`torul de
art` [i a ap`rut un alt fenomen acum, cel al
inexisten]ei unei educa]ii culturale, estetice, care s`-   
l aduc` pe omul cu bani în situa]ia de a investi în
crea]ia artistic`, iar pe de alt` parte înc` nu s-a
realizat la nivelul societ`]ii c` investi]ia în art` este o
investi]ie profitabil`. De aceea este extrem de
important ca arti[tii no[tri s` intre în circuitul
interna]ional. Mul]i arti[ti români sunt deja
considera]i " arti[ti cu cote", dar îi consider`m noi
sau se consider` unii pe al]ii. În circuitul mondial
înc` nu am intrat. Nu avem înc` for]a financiar` s`
intr`m în acest circuit [i deci vom mai a[tepta.

S. C.: Noi, arh. Ciupitu [i cu mine, suntem vizitatori
permanen]i ai galeriilor din Suedia, ba mai mult, am
fost proprietarii unei galerii de art` la Göteborg,
deci [tim ce se cere de la o expozi]ie de art`. Am
venit la aceast` expozi]ie [i primul lucru care l-am
f`cut a fost s` întreb`m de o list` de pre]uri, c`ci
dac` am în]eles bine, tablorile au fost aduse aici nu
numai s` fie expuse, ci ca s` fie [i vândute, dar nu a
existat nici o list` de pre]uri; apoi, tablorile nu au nici
o indica]ie privind titlul [i numele autorului lucr`rii…

A.G.: Vreau s` scuza]i modul în care sunt
prezentate lucr`rile, c`ci ce conteaz` este faptul c`
arti[tii expu[i sunt de mare voalore. Am întâmpinat
un mic impediment, trebuia s` se organizeze într-un
anumit spa]iu, apoi s-a transmis altceva; urma s`
facem un pliant, un afi[, o invita]ie, dar necunoscând
datele acestea pân`-n ultima clip`, colegii mei au
plecat nepreg`ti]i.

S.C. : {i eu consider c` se merita un spa]iu adecvat
pentru o expozi]ei de art`, mai ales în sensul ideei
sus]inute de dvs., aceea de a face posibil` intrarea
arti[tilor români în circuitul interna]ional.
________________________

Dou` zile mai târziu ne-am deplasat la sala de
expozi]ie ca în lini[te s` analiz`m lucr`rile expuse,
în speran]a c` acum erau informa]iile necesare. Dar
în una din s`lile de expunere, cea de la subsol, nu
mai era nici o lucrare, iar în sala mic` de la parter,
unde în ziua vernisajului fuseser` expuse [i unele
sculpturi, interesante [i ca execu]ie [i ca idee de alt
fel, mai erau doar câteva tablouri pe perete.
Accesul în sal` era îns` interzis deoarece copii
[colii de al`turi folosesc sala aceasta în mod normal
ca sal` de mese [i era ora de mas`.
Ni se comunicase în ziua vernisajului de c`tre
organizatori c` expozi]ia se va muta la Asocia]ia
cultural` greco-suedez`. Peste alte dou` zile ne-am
deplasat la aceast` asocia]ie, în speran]a c` m`car
aici vom putea vedea lucr`rile satisf`c`tor, dar aici
am aflat c` expozi]ia nu va mai avea loc.              �

(Continuare din pag. 4: Wanja Lundby-Wedin.)

W.L-W.: Foarte interesant. Mul]umesc. De fapt, s`
[tii c` am auzit c`-i o ]ar` frumoas`, cu care de fapt
avem leg`turi sindicale. Noi lucr`m acum mai mult
cu }`rile Baltice [i Polonia, dar este foarte important
s` avem leg`turi bilaterele [i cu alte ]`ri.

S.C.: E[ti membr` în Zonta?

W.L-W.: Nu [tiu ce este asta.

S.C.: E[ti membr` în Rotary?

W.L-W.: Nu.

S.C.: La ce vârst` ai tu dreptul s` ie[i la pensie, în
calitate de pre[edinte al LO? Ai [i tu un
"fallskärmsavtal"?

W.L-W.: Eu ies la pensie la 60 de ani [i am un astfel
de contract c`, dac` nu voi fi reales` ca pre[edinte,
voi primi un anumit procent din salariul meu, dar
dac` primesc alt post, se scade la calcul.
___________________

1. LO are 2.060.208 membri.
2. Primul Ministru al Suediei are un salariu de 97.000
de coroane pe lun` brutto, iar directorul între-    
prinderii de stat Wasa are 208.330 de coroane.      �

Alexandru Ghildu[ la vernisajul expozi]iei
de la Birkagården.
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